

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**MORAL DAMAGE IN COMPARATIVE CIVIL LAW: CONCEPT,
CLASSIFICATION AND COMPENSATION**

CAI YILI

Scientific supervisor: T. M. Khaletskaya
PhD, Associate professor

Minsk, 2025

ANNOTATION

1. Structure and scope of the master's thesis: 45pages, 3chapters, 55 sources

2. Keywords: moral damage, tort law, contract law, compensation mechanisms, legal traditions, cultural values.

3. The content of the work

The object of the study: social relations arising in the process of compensation for moral damage and the peculiarities of legal regulation of compensation for moral damage in China, France, Germany, Great Britain and the United States of America.

Subject of the study: scientific works, dissertations, monographs, scientific articles, regulatory legal acts on the topic.

The purpose is to analysis of theoretical and practical issues related to the problems of compensation for moral damage, identification of common features and differences in legislative approaches to compensation for moral damage in France, Germany, Great Britain, the USA and China; development of proposals for improving the legislation of China regulating compensation for moral damage and the practice of its application.

Research methods: comparative legal research method, literature research method, case analysis method.

Research results: The dissertation examines moral damage in comparative civil law. Moral damage is defined as non-material damage caused by a tort or breach of contract. The master's thesis provides a comparative analysis of moral damage compensation systems in various countries; similarities and differences in the legal regulation of moral damage compensation in France, Germany, the USA, the UK and China are highlighted. The work proposes solutions to such problems as cyberbullying and data leakage; a system for assessing moral damage is proposed that combines medical standards, economic parameters and case comparison. The significance lies in enriching the theory of civil law, promoting legal exchange and providing practical recommendations for improving the system.

Reliability of materials and results of the thesis: This study cited authoritative data sources to ensure the reliability and accuracy of the information. Many national laws and regulations and international conventions are quoted to ensure the legal basis for the study. By using the methods of literature analysis, case study and comparative analysis, the scientificity and reliability of the research results are ensured.

Recommendations for the use of the results: The results can be used to clarify the laws on compensation for moral damages; can serve as a guide for courts on the accurate identification and quantitative assessment of moral damages; the results of the study are valuable for legal education.

АННОТАЦИЯ

1. Структура и содержание магистерской диссертации: 43 страниц, 3 главы, 55 источников.

2. Ключевые слова: моральный вред, деликтное право, договорное право, механизмы компенсации, правовые традиции культурные ценности.

3. Содержание работы

Объектом исследования общественные отношения, возникающие в процессе компенсации морального вреда и особенности правового регулирования компенсации морального вреда в Китае, Франции, Германии, Великобритании и США

Предмет исследования: научные работы диссертации, монографии, научные статьи, нормативные правовые акты по теме.

Цель исследования: Анализ теоретических и практических вопросов, относящихся к проблемам компенсации морального вреда, выявление общих черт и различий в законодательных подходах к компенсации морального вреда во Франции, Германии, Великобритании, США и Китае; разработать предложения по совершенствованию законодательства Китая, регулирующего компенсацию морального вреда и практики его применения.

Методология исследования: метод сравнительно-правового исследования, метод исследования литературы, метод анализа случаев.

Результаты исследования: В диссертации исследуется моральный вред в сравнительном гражданском праве. Моральный вред определяется как нематериальный вред, возникший вследствие деликта или нарушения договорных обязательств. В магистерской диссертации проводится сравнительный анализ систем компенсации морального вреда в различных странах; выделены сходства и различия правового регулирования компенсации морального вреда во Франции, Германии, США, Великобритании и Китае. В работе предложены решения таких проблем как кибербуллинг и утечка данных; предложена система оценки морального вреда, объединяющая медицинские стандарты, экономические параметры и сопоставление случаев. Значимость заключается в обогащении теории гражданского права, содействии правовому обмену и предоставлении практических рекомендаций по улучшению системы.

Надежность материалов и результатов диссертации: В исследовании цитируются авторитетные источники данных для обеспечения надежности и точности информации. Ссылки на многочисленные национальные и международные правовые нормы и правила, а также международные конвенции обеспечивают правовую основу для исследования. Научный характер и достоверность результатов исследований обеспечивается с помощью таких методов, как анализ литературы, метод тематических исследований и сравнительный анализ.

Рекомендации по использованию результатов: результаты могут быть использованы в целях уточнения законов о компенсации морального вреда; могут служить руководством для судов по точному выявлению и

количественной оценке морального вреда; результаты исследования представляют ценность для юридического образования.